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poden millorar-se en el parlament, que el parlament té sentit, 
que el parlament és qui, en definitiva, aprova i decidix com 
han de ser els àmbits legislatius en el nostre territori . Això 
tampoc s’ha conegut mai en la història del parlamentarisme 
valencià i jo crec que hem d’aplaudir l’escenari polític 
que s’obri a partir d’este 24 de maig, per tant, ja l’últim 
agraïment és dels valencians i valencianes que van demostrar 
que es podia i que amb un somriure convertirien en històric 
este nou escenari polític que ha possibilitat esta gran llei de 
mesures fiscals, administratives i de gestió de la Comunitat 
Valenciana .
 Moltes gràcies a tots . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:  

 Gràcies, senyora Mollà .
 Grup Parlamentari Socialista, la il·lustre diputada senyora 
Barceló .

La senyora Barceló Chico:

 Gracias, presidenta .
 El Grupo Socialista felicita también al Consell por este 
esfuerzo en esta ley de medidas fiscales, sobre todo teniendo en 
cuenta el contexto en el que movemos y la asfixia económica a 
la que nos tiene sometidos el Gobierno de España .
 Coincido plenamente con lo que ha dicho el Grupo 
Parlamentario Compromís . Esta es una de las leyes de 
medidas fiscales que más ha tenido en cuenta las prioridades 
de las personas, que ha pensado en ellas y que ha regulado, 
a través de la ley, con bonificaciones, con exenciones; con 
todo tipo de medidas, ha mostrado su sensibilidad social 
y el momento tan especial por el que atraviesan muchos 
ciudadanos y ciudadanas de esta Comunidad Valenciana .
 A mí me gustaría también reseñar durante todo este 
tiempo de debate, pues yo creo que se ha producido en 
las Cortes Valencianas un cambio sustancial . Yo creo que 
en los meses que llevamos de legislatura, y especialmente 
en la tramitación de esta ley, se ha instaurado un diálogo 
permanente entre todos los grupos, yo creo que el debate 
ha sido tranquilo, ha sido con cierta fluidez, con cierta 
naturalidad, con respeto hacia las diferencias de unos y 
otros, y se diría que…, bueno, que yo creo que estamos 
aprendiendo a escuchar, a valorar las opiniones, a no 
descartar de inicio las posturas que puedan mantener otros 
y a procurar, por supuesto, encontrar puntos de encuentro, 
acuerdos, porque todo eso, en definitiva, va a beneficiar a los 
ciudadanos y ciudadanas de esta comunidad .
 Así es que yo, en ese sentido y en nombre del Grupo 
Socialista, me gustaría agradecer el esfuerzo a todos los 
diputados y diputadas por el trabajo que han realizado y 
por la claridad de sus propuestas y por el esfuerzo que ha 
supuesto el que…, por el máximo consenso que hemos 
conseguido en muchos…, del articulado de esta ley, que, 
como digo, redundará en beneficio de todos los ciudadanos 
de esta comunitat .
 Gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:
 
 Gracias, señora Barceló .
 Señor Rubén Ibáñez, Grupo Parlamentario Popular .

El senyor Ibáñez Bordonau:

 Gracias, presidenta .
 Bueno, brevemente para reiterar la oposición manifiesta 
de nuestro grupo a esta ley, a este verdadero atropello de 

derechos que se ha pretendido culminar hoy con la votación 
que hemos llevado adelante .
 Esta ley no es más que el reflejo de un gobierno que 
cuando más recursos tiene, más esfuerzos hace pagar a los 
más débiles .
 Es sorprendente, ciertamente sorprendente, ver cómo un 
gobierno que quiere ponerse del lado de los más necesitados 
es capaz de votar en contra la enmienda 142, que precisamente 
lo que hace es que aquellos que no tengan, puedan disponer 
de un comedor escolar . Es vergonzoso . Es vergonzoso y esta 
vergüenza se la van a llevar ustedes hoy con esta votación . 
Esta vergüenza les va a acompañar a ustedes estas Navidades . 
¡Pero esta vergüenza les va a acompañar a ustedes todo el 
próximo año hasta que rectifiquen! (Aplaudiments) Porque, 
ja les digo, ustedes van a rectificar esta postura. Ustedes van 
a rectificar esta postura. No pueden ponerse de espaldas a 
quienes no tienen para pagar y tampoco tienen para comer . 
Y ustedes se han puesto hoy de espaldas . Eso solo merece 
una cosa en esta cámara . Solo por eso vale la pena haber 
votado «no» a esta ley . Solo por eso vale la pena haber estado 
enfrente de ustedes, porque para esto, desde luego, no cuenten 
con nosotros . No les queremos acompañar en ese camino . No 
queremos estar a su lado . Y, oiga, y lo hacen teniendo 2 .575 
millones de euros más .
 Tienen más y lo pagan los débiles . Tienen más y lo pagan 
las familias que no pueden acceder a un comedor escolar . 
Tienen más y lo pagan los universitarios con más tasas . 
Tienen más y lo pagan las personas con diversidad funcional . 
Tienen más y quienes lo pagan son los más débiles . Esa es su 
propuesta . Ese es el ejemplo de su política . (Aplaudiments) 
Esa es la primera ley que trae este gobierno; la ley que hace 
que los que menos tienen, tengan que pagar las vergüenzas 
de este gobierno . Esa es la ley .
 Mire, para eso no haber traído esta primera ley . No 
valía la pena . No valía la pena castigar a las personas con 
diversidad funcional . No debían haber castigado a los 
universitarios con más tasas . No debían haber intentado 
huir de los informes de la abogacía y del Consejo Jurídico 
Consultivo . No deberían haber subido sus sueldos y castigar, 
como digo, a las personas que lo necesitan . Este «no» es un 
«no» muy claro, un «no» a un gobierno que solo quiere más 
administración y menos derechos sociales .
 Muchas gracias . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president, senyor Enric Morera i 
Català)

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor Ibáñez .
 ¿Sí, senyor conseller? Senyor conseller, ¿per a què . . .? 
(Veus) Té vosté la paraula, senyor . . .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:
 
 Moltes gràcies, senyor president .
 Vull agrair a estes Corts l’esforç que ha fet per practicar 
l’autonomia parlamentària . Nosaltres vàrem portar ací este 
projecte de llei, havent passat tots els tràmits, havent fet 
cas de les institucions estatutàries, com el Consell Jurídic 
Consultiu . Hem volgut tirar endavant els projectes que del 
pacte del botànic parlaven de persones i parlaven de rescat de 
persones i de polítiques socials prioritàries . Però, en tot cas, 
hem volgut preservar l’autonomia de Les Corts, i els grups 
parlamentaris són conscients que així ha sigut, han tingut 
tota la llibertat per a esmenar, per a millorar, per a dedicar 
la seua atenció, la perspectiva de tot el que representa a cada 
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un de vostés, des de la perspectiva de la ciutadania per tal de 
millorar-les .
 I, per tant, jo vull agrair a estes Corts eixe gran esforç de 
tots, de tots, de totes les esmenes parcials, perquè crec que ha 
sigut un gran assaig del que pot ser la vida parlamentària en 
esta legislatura, que és de plena vitalitat en representació de 
la sobirania popular .
 Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Senyories, ha sigut una explicació de la posició del 
govern, però, en tot cas, s’obri un debat . I, per tant, els grups 
que ho demanem poden inaugurar este . . .
 Senyor Ibáñez .

El senyor Ibáñez Bordonau:

 Sí, señor presidente . Muchas gracias .
 Simplemente, es una lástima que un turno como ha tenido 
el gobierno para explicar esta ley no nos haya explicado 
absolutamente, no sé si alguien se ha enterado de lo que 
pretendía el señor conseller, más o menos es lo mismo que 
nos viene acostumbrado en esta cámara .
 Pero yo creo que nos podía haber explicado por qué a 
las personas con diversidad funcional les suben las tasas y 
por qué a los universitarios también, por ejemplo . Hubiese 
sido una explicación coherente, por lo menos el atropello 
hubiese estado explicado . No por ello hubiese sido menos 
atropello . Pero, bueno, son algunas de las cuestiones que, 
como siempre, el conseller se deja en el tintero .
 No pretendo que tome la palabra, de verdad, porque creo 
que el debate no lo vale . Pero, en cualquier caso, si lo quiere 
hacer para explicar esto, sea bienvenida su explicación .
 Muchas gracias .

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor Ibáñez .
 Senyor conseller, i finalitzem ací el debat.

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

 Evidentment la meua intervenció ha sigut d’agraïment, 
d’agraïment a la vitalitat parlamentària . Però el Partit 
Popular, com sempre, utilitza torns per a parlar d’altres 
coses . Evidentment no he volgut introduir el que per a 
mi era sagrat, que és que vostés debaten lliurement, no 
volia introduir-me en el debat, sinó agrair l’autonomia 
parlamentària .
 Però com que el Partit Popular, dic, utilitza el seu torn per 
a parlar d’altres coses, jo els diria que mai en la història de 
les Corts Valencianes s’havia presentat una llei de mesures 
fiscals tan social, amb tanta sensibilitat social com la que 
s’ha presentat ara, i a més estudiada a fons, estudiada a fons 
per tal de preservar els drets inalienables de la gent més 
vulnerable d’esta societat . Tan vulnerable com perquè hem 
canviat la naturalesa d’una llei que s’utilitzava fins ara per 
a obviar debats parlamentaris de fons, canviant lleis que 
no tocaven, en la llei d’acompanyament, i hem aprimat al 
màxim la llei per anar a la naturalesa d’ella, que és justament 
d’acompanyar en mesures fiscals la llei de pressupostos.
 Per tant, torne a reiterar el meu agraïment, torne a 
lamentar les intervencions del Partit Popular . I he de dir-vos 
que continuarem així, continuarem fent del pacte del botànic 
i dels acords per la millora i posar les persones per davant 
de tot, serà l’element substantiu, com veurem a continuació 
amb la Llei de pressupostos, per tal de prosseguir en 

este canvi fonamental, no només en els continguts de les 
polítiques, sinó també en la forma de debatre la política i la 
forma de governar mitjançant la negociació i mitjançant el 
debat de tots .
 Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor conseller .
 Senyor Ibáñez .

El senyor Ibáñez Bordonau:

 Gracias, señor presidente .
 Conseller, le he hecho solo dos preguntas, no le he querido 
hacer nada más . Vaya por delante que le agradezco, porque 
aquí se ve que se trata de agradecerle algo . No le agradezco 
esta ley . Mi grupo no le agradece esta ley . Los valencianos 
no le van a agradecer esta ley . Le agradezco, si quiere, que 
nos haya dejado debatir, faltaría más, ¡faltaría más! Pero, 
mire, si usted se queda contento con el agradecimiento, se lo 
digo, le agradezco que nos haya dejado debatir .
 Pero, mire, no somos sumisos al gobierno . No, no somos 
sumimos al gobierno . Es más, estamos en contra de este 
gobierno . Estamos en contra de los atropellos sociales que 
va a hacer con esta ley y que usted ha tenido la oportunidad 
de pronunciarse .
 Habrán visto todos ustedes que teníamos razón . El 
conseller se ha quedado mudo . Ni una sola palabra sobre 
esto, ni una sola respuesta sobre esto . Esto es lo que usted 
tenía que haber dicho . Y usted, una vez más, como siempre 
está haciendo este gobierno, solo tiene su silencio . No me 
extraña que algunos grupos quieran que el silencio sea 
positivo, evidentemente .
 Pero, mire, este presupuesto y esta ley no es la más 
social . No, no, es de las menos sociales . Ustedes con esta ley 
cambian dieciséis leyes . Dice que es que no cambian nada, 
que esto acompaña al presupuesto, y no como se hacía antes . 
No, cambian dieciséis leyes . Y lo dicen sus informes, los 
informes de la propia conselleria . Dieciséis, dieciséis leyes . 
Y le dedican una parte ínfima a los derechos sociales. De esa 
parte ínfima el 90% lo hace para castigarlos con más tasas. Y 
dicen que son los más sociales .
 Señor conseller, usted parece que es el conductor del 
coche del atropello de los derechos sociales .
 Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor Ibáñez .
 Senyor conseller, ja per a tancar el debat, té vosté quatre 
minuts .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

 Gràcies, president .
 Fa gràcia, eh?, fa gràcia que un portaveu del Partit 
Popular, que ha estat vint anys negant l’autonomia a estes 
Corts, ara parle del que s’ha parlat i com està parlant . 
L’arrogància (veus)… amb la qual parla després d’haver 
arruïnat este país, d’haver degenerat el debat parlamentari, 
d’haver fet inviable que ací hi haguera la vivacitat de la 
societat valenciana . . . Ara parlen d’esta manera? Fa una 
miqueta . . . és patètic absolutament (aplaudiments) sentir el 
que estem sentint ací . Patètic!
 Efectivament, efectivament, hem canviat de setze lleis . 
Sap vostés quan canviaven en l’anterior? Més del doble . 
Perquè nosaltres hem anat justament a fer, a trobar la 
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naturalesa d’esta llei d’acompanyament, esta llei de mesures 
fiscals, que és justament a canviar el que vostés de manera 
precipitada feien en la llei d’acompanyament anterior, el 
que és imprescindible; la resta, ho deixem, per exemple, 
per a debatre a fons, com, per exemple, les mesures fiscals 
que toca, la llei de taxes que ja he anunciat jo que se faria 
ací . Perquè és el debat ple, el debat sincer, el debat profund, 
el debat complex el que fa que estes Corts representen de 
veritat la pluralitat del nostre país .
 Per tant, senyores i senyors diputats, són tantes coses, 
tantes formes, tantes mesures, tantes taxes, tantes decisions 
les que estan implícites i explícites en esta llei, que realment 
fa vint anys que no se sabia d’una cosa pareguda .
 Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor conseller .

Projecte de llei de pressupostos de La Generalitat per 
a l’exercici 2016. Debat i votació del dictamen de la 

Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda 
(BOC número 43)

El senyor president:

 Senyories, prosseguim el nostre debat amb el debat i 
votació corresponents a l’articulat de la Llei de pressupostos 
de La Generalitat per a l’exercici 2016 . Els informes . . . 
podem acabar el nostre treball d’estes primeres seccions a les 
14:10 . Per tant, votaríem a les 14 i 10 minuts . (Remors)
 Per a la presentació del dictamen de la comissió, té la 
paraula l’il·lustre diputat senyor Bellver, que és president la 
Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda, per un temps 
màxim de huit minuts .
 Sí, a les dos i deu votarem, previsiblement .
 Quan vosté vullga .

El senyor Bellver Casaña:

 Moltes gràcies, senyor president .
 Il·lustres senyories .
 Com a president de la Comissió d’Economia, Pressupostos 
i Hisenda, em correspon presentar el dictamen del Projecte 
de llei de pressupostos de La Generalitat per a l’exercici 
2016 .
 Sempre s’ha dit que este debat és el més important de 
tots els que es realitzen en la cambra, i això és aixina perquè 
la distribució de les línies pressupostàries marca allò del 
que és vertaderament la política d’un govern . I no debades 
el reglament d’estes Corts diu que el Projecte de llei de 
pressupostos tindrà preferència en tots els seus tràmits 
respecte als altres treballs que es duen a cap en Les Corts .
 I per això este projecte de llei és l’única excepció a la 
presentació d’esmenes a la totalitat amb text alternatiu . I 
també per això la no-aprovació del pressupost equival a una 
moció de censura al govern .
 El projecte de llei va ser aprovat pel Consell i es va 
presentar en el registre general de Les Corts el 30 d’octubre 
passat . El mateix dia, la Mesa de Les Corts, va acordar la 
seua tramitació i va publicar en el Butlletí Oficial de les 
Corts, número 29, de 3 de novembre .
 El debat de totalitat es va realitzar el dia 17 de novembre 
i es va rebutjar l’esmena de totalitat presentada pel Grup 
Parlamentari Popular . I el dia 27 de novembre, els grups 
parlamentaris van presentar al projecte de llei un total de 

1 .540 esmenes: 150 dels grups parlamentaris Socialista i 
Compromís i Podemos-Podem; 849, del Grup Parlamentari 
Popular; 3, del Grup Parlamentari Socialista; 27, del Grup 
Parlamentari Compromís; 346, del Grup Parlamentari 
Ciutadans, i 165, del Grup Parlamentari Podemos-Podem .
 La Mesa de la Comissió de Pressupostos i Hisenda, en 
les reunions dels dies 27 de novembre i 2 de desembre, va 
aprovar el document d’ordenació de les esmenes que va ser 
publicat en el Butlletí Oficial de les Corts, número 40, d’11 
de desembre .
 La Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda es va 
reunir els dies 15, 16 i 17 de desembre, i després de debatre 
totes les esmenes es va aprovar el dictamen que presentem i 
que va ser publicat en el Butlletí Oficial de les Corts número 
43, de data 18 de desembre .
 En la Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda, 
realitzada al llarg de la setmana passada, i després d’un intens 
treball, es van aprovar una esmena tècnica i 339 esmenes 
parcials: 139, del Grup Parlamentari Socialista, Compromís 
i Podemos-Podem; 53, del Grup Parlamentari Popular; 3, 
del Grup Parlamentari Socialista; 14, del Grup Parlamentari 
Compromís; 33, del Grup Parlamentari Ciutadans, i 97, del 
Grup Parlamentari Podemos-Podem .
 A més, es van aprovar 54 esmenes d’aproximació, 
que comportava la retirada de 68 esmenes: una, del Grup 
Parlamentari Socialista, Compromís i Podemos; 10, del Grup 
Parlamentari Popular; 1, del Grup Parlamentari Compromís; 
19, del Grup Parlamentari Ciutadans, i 37, del Grup 
Parlamentari Podemos .
 També els grups parlamentaris han retirat un total 
de 110 esmenes: 10, del Grup Parlamentari Socialista, 
Compromís i Podem; 19, del Grup Parlamentari Popular; 12, 
de Compromís; 18, de Ciudadanos, 31, de Podemos-Podem .
 Per tant, senyories, tenim vives per al debat en el ple 
un total de 1 .023 esmenes que no han sigut aprovades en 
comissió .
 El debat realitzat al llarg d’estos tres dies ha sigut intens, 
no només pel temps utilitzat, sinó perquè han intervingut 27 
diputades i 27 diputats, és a dir, un total de 54 senyories, la 
qual cosa representa el 54,5% dels membres de la cambra .
 A totes les seues senyories vull agrair les aportacions 
guiades per l’intent de millorar el projecte de llei, que és un 
dels objectius del debat parlamentari .
 I abans de finalitzar la presentació del dictamen de la 
comissió, crec que és de justícia agrair a tots els treballadors 
i treballadores d’esta casa les facilitats que han donat a tots 
els membres de la comissió i que han fet possible que els 
treballs d’esta es desenrotllen amb agilitat i eficàcia.
 I, al mateix temps, em permetran agrair als mitjans de 
comunicació que hagen informat la societat valenciana dels 
treballs desenrotllats en esta comissió .
 Res més i moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

 Moltes gràcies, senyor Bellver .

Debat de les esmenes a l’articulat

El senyor president:

 Anem a passar al debat i votació de les esmenes a 
l’articulat. I per a fixar la posició del torn a favor de les 
esmenes presentades pel Grup Parlamentari Popular, i per 


